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Sběr starého železa 
 

ZŠ a MŠ Budislav pořádá sběr starého železa, a to v sobotu 2. dubna v dopoledních hodinách. Kdo chce 

darovat staré železo, nechť to nahlásí na OÚ a připraví ho ke komunikaci, nebo železo umístí ke kontejnerům na 
tříděný odpad. 
 

Zprávičky z naší školy a školičky

Po vánočních prázdninách jsme se sešli v plné síle 

a odpočatí. Museli jsme pořádně zabrat, aby na 

vysvědčení, které se blížilo, byly ty nejlepší známky. 

Než ale pololetí skončilo, zúčastnili jsme se společně 

s předškoláky projektu Zdravá 5. Jedná se o projekt, 

který děti seznamuje se správnou životosprávou. Žáci 

si tak sestavili zdravý a nezdravý talíř, dozvěděli se, jak 

by měly vypadat svačiny do školy a spoustu dalších 

zajímavých informací. A přišel očekávaný den!  

V pondělí 31. ledna se poslední vyučovací hodinu 

rozdávaly výpisy z vysvědčení. Pro naše prvňáčky to 

byla veliká událost. Všichni dostali samé jedničky 

a věříme, že na konci školního roku budou mít 

vysvědčení stejně krásná jako teď. Pokračování na straně 4…



Společenská kronika 
 
 

Všem jubilantům, kteří v měsících duben, květen 

a červen oslaví své narozeniny, srdečně 

BLAHOPŘEJEME! 
 

60 let Milan Pikáli 

 Jaroslav Tmej 

65 let Jan Hlavinka 

70 let Jiřina Melšová 

 Hana Rejmanová 

80 let Marie Štrumfová 

 Růžena Šlegrová 

 Václav Šplíchal 

82 let Bohumil Šplíchal 

85 let Anna Rožková 

90 let Marie Dočkalová 

 František Tmej 

 

 

V prosinci se narodil Antonín Pechanec, lednu Jasna 

Šeda a v únoru Marie Nekvindová. Rodičům 

gratulujeme. 

 

V lednu jsme se rozloučili s panem Zdeňkem 

Jirečkem a v únoru s paní Miroslavou Bisovou. 
 

 

 
Střípky ze zasedání zastupitelstva 
 

Tyto informace jsou uváděny z důvodu 

přehlednosti a ochrany osobních údajů 

ve zkrácené formě, každý občan má právo 

nahlédnout na obecním úřadě do zápisů 

ze zasedání a zjistit tak veškeré podrobnosti 

o průběhu zasedání a schválených usneseních. 

Obsah rozpočtových opatření je zveřejněn 

na webových stránkách pod záložkou úřad obce. 

 

 

Zasedání zastupitelstva obce ze dne 16. 12. 2021 

   

Zastupitelstvo obce schvaluje (vydává/souhlasí): 

 

 Uzavření Smlouvy o zajištění svozu, třídění, 

recyklace a odstranění komunálního odpadu 

s Technickými službami Hlinsko s.r.o.; 

 uzavření Smlouvy o budoucí smlouvě 

o zřízení věcného břemene služebnosti pro 

přípojku nízkého napětí k čistírně odpadních 

vod;  

 

 hodnocení výběrové komise zhotovitele akce 

ZTV - lokalita nad rybníkem - komunikace 

a zpevněné plochy, zadání prací a uzavření 

smlouvy s fy SWIETELSKY stavební s.r.o.; 

 rozpočtové opatření č. 7/2021;  

 rozpočet obce Budislav na rok 2022; 

 úpravu rozpočtu č. 1/2021 Základní školy 

a Mateřské školy Budislav; 

 souhlas Základní škole a mateřské škole 

s přijetím darů od rodičů a přítel školy; 

 přijetí daru formou materiálu na údržby 

a opravy místních komunikací od firmy 

GRANITA s.r.o.; 

 Plán financování obnovy kanalizací, pro 

územní celek Budislav, který tvoří 

samostatnou kanalizaci s předáním 

odpadních vody na ČOV Poříčí.   

 

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 

 

- Zveřejnění návrhu střednědobého výhledu 

rozpočtu obce Budislav na roky 2022-2025. 

 

Zasedání zastupitelstva obce ze dne 23. 2. 2022 

 

Zastupitelstvo obce schvaluje (vydává/souhlasí): 

 

 Uzavření Smlouvy o budoucí smlouvě 

o zřízení věcného břemene služebnosti pro 

přípojku NN pro stavbu na pozemku p.č. 

467/5; 

 uzavření Smlouvy na prodej obecního 

pozemku p.č. 467/4 a části pozemku p.č. 

467/5;  

 střednědobý rozpočtový výhled obce 

Budislav na období 2022-2025; 

 rozpočet PO Základní školy a Mateřské školy 

Budislav; 

 výsledek hospodaření za rok 2021 Základní 

školy a Mateřské školy Budislav, jeho 

převedení do rezervního fondu a provedení 

roční závěrky organizace; 

 jmenuje výběrovou komisi pro akci Chodník 

„lokalita Nad Rybníkem“ - Budislav;  

 uzavření Smlouvy o budoucích smlouvách 

o zřízení věcného břemene služebnosti pro 

přípojky NN pro stavby na pozemcích 

v lokalitě Nad rybníkem na pozemcích p.č. 

752/26, 752/27, 752/28 a 752/29; 

 uzavření Smlouvy o sdružování prostředků 

na nákup výměnného fondu pro knihovny 

v regionu Pardubice. 

 

Diskuze: 

 

- Umístění světel veřejného osvětlení v lokalitě 

pod domem Bratří Čapků. 



Tlaková kanalizace 

 

Výstavba tlakové kanalizace je v plném proudu. 

Na stavbě kanalizace je dokončen řad „F-3“ a řad        

"E-1", chybí protlak pod silnicí SUS II/359,  je 

dokončen řad „D-3“ včetně 3ks přípojek a DČJ. 

Dokončen řad „E“, C-3 km 0,074-0,112, tj 38 m. 

Pokračují práce na řadu "D" a připravuje se postup prací 

na komplikovaném řadu „F-2“, dále pokračují práce na 

vedlejších řadech A, C-3, osazují se domovní čerpací 

jímky a šoupátkové poklopy. 

Celkem k 10. březnu položeno 2812 m + 65 m = 2877 

m z celkové délky 4416 m tlakových stok, tj. 65 % 

délky. Po kopci je při budování kanalizace vyměňován 

vodovodní řad a nemovitosti jsou postupně 

přepojovány. Práce pokračují i na ČOV. Provádějí 

se hutněné zásypy kolem objektu, je dokončena střecha, 

osazeny rozvaděče NN, jsou uloženy kabely pro rozvod 

NN, osazena okna, provedeny venkovní i vnitřní omítky 

vč. vnitřního štuku.  

Luboš ŠPLÍCHAL  



….pokračování ze strany 1. 

Kromě vysvědčení se vyhlašovala i školní čtenářská 

výzva. Ta pokračuje i ve druhém pololetí a bude 

ukončena vyhlášením nejzdatnějšího čtenáře. V pátek 

4. února jsme si užili jednodenní pololetní prázdniny. 

Únor utekl jako voda a už tu byly jarní prázdniny. Po 

prázdninách žáci ve škole uspořádali turnaj ve stolním 

fotbale, při pátečních procházkách s paní vychovatelkou 

Bohunkou hledali první posly jara a ve družině se 

rozhodli složit nejdelšího hada z papíru.  

A co ve školce? Děti se v rámci týdenních vzdělávacích 

plánů seznámily s různými povoláními a řemesly, 

navštívily místní obchod, truhlárnu, hasičskou zbrojnici 

a vyrobily si mýdla. Také společně objevovaly planetu 

Zemi a její obyvatele. Po delší době za dětmi přijelo 

divadlo JOJO s představením Zvědavé pohádky. Jako 

vždy bylo veselé, plné poučení a zábavy. V pátek 25. 

února se ve školce uskutečnil tradiční karneval. Děti 

dorazily v krásných maskách, hrály hry, tancovaly, 

plnily úkoly a karneval si maximálně užily.  

Ve škole a školce nás v následujících měsících čekají 

zápisy, návštěvy knihovny, výlety, Den naruby, Den 

Země a mnoho dalšího. Máme se tedy všichni na co 

těšit! 



 

 

 

Pro více informací a fotek nás navštivte na stránkách 

školy: https://www.zsmsbudislav.cz/ 

Martina TOBKOVÁ 

 

Obec Budislav společně se ZŠ a MŠ Budislav 

Vás srdečně zvou na  

POSEZENÍ KE DNI MATEK 

8. května 2022 od 14. hod. v Krčmě v Budislavi 

- překvapení pro maminky 

- občerstvení zajištěno 

Těšíme se Vás! 

https://www.zsmsbudislav.cz/


 

 

Základní škola a Mateřská škola Budislav, okres Svitavy 

pořádá dne 6. dubna 2022 

od 13:00 – 15:00 hod. 

ZÁPIS DO 1. TŘÍDY 

pro školní rok 2022/2023 

K zápisu si připravte: 

▪ vyplněnou a podepsanou žádost o přijetí (ke stažení na: www.zsmsbudislav.cz) 

▪ rodný list dítěte 

▪ doklad totožnosti zákonného zástupce s uvedeným trvalým pobytem 

▪ doklad o trvalém pobytu dítěte, pokud se liší od údaje v dokladu totožnosti ZZ 

 

Prohlídka školy: 

▪ po individuální domluvě na tel.: 792 306 612  

▪ nebo na: zsmsbudislav@zsmsbudislav.cz 

 

mailto:zsmsbudislav@zsmsbudislav.cz


 

 

Základní škola a Mateřská škola Budislav, okres Svitavy 

vyhlašuje dne 3. 5. 2022   

ZÁPIS DO MŠ 

pro školní rok 2022/2023 

a od 2. 5. 2022 do 16. 5. 2022 zápis bezkontatkní formou 

 

 

K zápisu si připravte: 

• písemně vyplněnou žádost o přijetí dítěte k předškolnímu 

vzdělávání 

• vyplněnou přihlášku dítěte k zápisu do mateřské školy 

• kopii očkovacího průkazu, potvrzení od pediatra 

  



7. část 



VODA – cesty odpadní vody 

 

Stejně jako vodovodní systémy mají svoji historii 

i kanalizace. Jedny z prvních kanalizačních systémů 

byly vybudovány v mezopotámských městech (2500 let 

př.n.l.). Další zmínky jsou např. ze starověkého Řecka 

a Říma. Ve srovnání s antickými městy byla středověká 

Evropa v mnohém pozadu a díky tomu se musela 

potýkat s častými epidemiemi tyfu, cholery a úplavice. 

V Evropě se zmínky o prvních kanalizačních systémech 

objevily ve 13. století. V Čechách se první skutečné 

stoky začaly stavět až v 17. století. Mezi nejstarší 

kanalizační systémy patří Pražská kanalizace.  

Obdobná situace byla i v Poličce. Počátek zajištění 

systematičtějšího odvádění odpadních vod je možno 

zaznamenat až ve 20. a 30. letech 20. století, kdy byla 

odpadní voda po předčištění v septicích u jednotlivých 

domů zaústěna do místních vodotečí nebo rybníka. 

V souvislosti s výstavbou sídliště Berlín bylo 

rozhodnuto o výstavbě čistírny odpadních vod (ČOV) 

a podchycení podstatného objemu odpadních vod 

a jejich odvedení na tuto ČOV situovanou na levém 

břehu Bílého potoka na ulici Heydukova. V té době byla 

budována takzvaná jednotná kanalizace, která odvádí 

společně splaškové a srážkové odpadní vody. Poslední 

významnější lokalitou, která byla odkanalizována tímto 

způsobem, je sídliště Zahrady. Jednotná kanalizace 

bývá při přívalových deštích přetěžována srážkovými 

vodami a z toho důvodu je na kanalizaci vybudováno 

sedm odlehčovacích komor. Z těchto komor je naředěná 

odpadní voda odlehčována do vodotečí tak, aby bylo 

zajištěno bezpečné odvádění odpadních vod na ČOV. 

Od druhé poloviny 80. let  20. století bylo při přípravě 

lokalit určených k další zástavbě přistoupeno 

k budování oddílné kanalizace. Oddílnou kanalizací 

jsou odváděny splaškové a srážkové vody odděleně 

samostatnými kanalizačními sběrači, přičemž srážková 

voda je vypouštěna do vodotečí a na ČOV je svedena 

pouze splašková odpadní voda. Tímto způsobem bylo 

zajištěno odkanalizování sídlišť Paseky, Hegerova, 

Mánesova a Bezručova a rovněž i průmyslová zóna. 

V letech 2010 – 2012 bylo v rámci dostavby kanalizace 

zajištěno odkanalizování zbývajících dosud 

neodkanalizovaných částí ulic Družstevní, Heydukova, 

areál koupaliště a byla provedena rekonstrukce části 

kmenové kanalizační stoky podél Bílého potoka 

a v parku na Valech (pod hradbami). Protože nebylo 

možné z nově napojených lokalit odvést splaškové 

odpadní vody gravitačně, jsou tyto vody do původní 

kanalizace čerpány. Na poličskou kanalizaci a městskou 

ČOV nejsou přiváděny pouze odpadní vody z města, ale 

od roku 2014 také z Pomezí a od roku 2020 z Kamence.      

Stávající kanalizační systém města představuje cca 42 

km kanalizace, na niž je připojeno více jak 99% 

obyvatel města. Místní části Lezník, Modřec a Střítež 

dosud nejsou odkanalizovány. Převážná část kanalizace 

je gravitační – odpadní voda odtéká potrubím, které je 

položeno ve spádu. Pouze část odpadní vody je čerpána. 

Z hlediska použitého materiálu je nejvíce zastoupeným 

materiálem beton či železobeton, a to z 66%. Druhým 

nejvíce zastoupeným materiálem ve městě jsou plastové 

trouby (PVC, laminát) z 26%. Kamenina tvoří cca 7% 

stokové sítě a 1% patří jiným materiálům (např. litina). 

Více jak 94% stok ve městě je kruhových, a to do 

průměru 1000 mm. Z toho téměř polovina je tvořena 

profily 200 - 300 mm. Zbylých 5% zahrnují stoky 

vejčité větších dimenzí. Maximální profil doposud 

funkčních stok je více jak 1400/1000 mm. 

Běžný provoz kanalizace neřeší jen odstraňování 

poruch a havarijní opravy, ale je zaměřený především 

na preventivní činnosti jako např. kontrolu a čištění 

objektů (např. odlehčovacích komor, čerpacích stanic, 

shybek), kamerové prohlídky a strojní čištění stok, 

kontrolu odpadních vod vypouštěných do kanalizace 

apod. V současné době je pozornost vlastníka 

i provozovatele kanalizace soustředěna nejen na 

zajištění plynulého a bezpečného odvádění odpadních 

vod na ČOV, ale také na eliminaci dopadu naředěných 

odpadních vod odlehčovaných na dešťových 

oddělovačích na vodní toky, zejména Bílý potok. 

S čištěním odpadních vod na ČOV vás seznámíme 

v následujícím příspěvku. 

 

VODA – čistírna odpadních vod 

 

Čistírna odpadních vod (ČOV) je v obecném povědomí 

jakousi pračkou znečištěných vod, jejíž výkon 

a účinnost závisí na instalovaných strojích, zařízeních 

a technologiích. Systém čištění odpadních vod je však 

poněkud složitější.  Je ve své podstatě založen na 

aplikaci přírodních procesů a zákonitostí. Víte, že na 

odstraňování znečištění z odpadní vody se podílejí 

mikroorganismy? Ty ke svému životu potřebují vhodné 

podmínky, např. stálý přísun „potravy“, a to ani moc, 

ani málo, určitou teplotu a pH, některé potřebují kyslík, 

některé ne. Čistírna odpadních vod není mechanismus, 

který lze regulovat otočením knoflíku, ale systém, jehož 

funkce závisí na mnoha faktorech, zejména udržení 

optimálních životních podmínek pro mikroorganismy 

zajišťující biologické čištění.  

Návrh nové nebo rekonstruované ČOV vychází vždy ze 

dvou základních hledisek. Jaká bude kvalita a množství 

přiváděných odpadních vod a jaká má být dosažena 

kvalita vyčištěných vod s ohledem na jakost vody 

v toku. V době provozu takto naprojektované 

a realizované ČOV se však mění jak charakter 

přitékajících vod, nejčastěji v důsledku změn 

v průmyslových výrobách, tak i legislativní předpisy 

týkající se vypouštění odpadních vod do vod 

povrchových. Technologická skladba a vybavení ČOV 

tak musí průběžně reagovat na tyto měnící se vstupní 

a výstupní podmínky. Zatímco dříve bylo na ČOV 

dostačující snížit obsah organického znečištění, později 

bylo nutné zajistit odstraňování dusíku a fosforu (tzv. 

nutrienty), dnes se již zabýváme obsahem zbytkových 

koncentrací léčiv, hormonů, drog atd. v odpadních 

vodách. Současně dochází i ke zpřísňování požadavků 

vztahujících se k nakládání s odpadním produktem 

ČOV, tedy čistírenským kalem. Na tyto skutečnosti 

musí adekvátně reagovat i provoz a rozvoj ČOV, čehož 



jsou ČOV Polička a její historie poměrně názorným 

příkladem. Výstavba městské ČOV Polička byla 

zahájena v roce 1954, do provozu byla ČOV uvedena 

v roce 1960. V následujících desetiletích provozu ČOV 

byla provedena řada zásadních změn v její technologii, 

a to v rámci dílčích intenzifikací či komplexních 

rekonstrukcí. Kvůli hydraulickému a látkovému 

přetěžování ČOV a nízké účinnosti čištění byla v letech 

1988 – 1991 realizovaná první rekonstrukce ČOV. 

Kapacita ČOV byla tehdy navýšena na 14.400 EO. 

V letech 2000 – 2002 byla provedena komplexní 

rekonstrukce ČOV, a to s ohledem na vývoj produkce 

průmyslových odpadních vod, předpokládaný rozvoj 

města, zpřísněné legislativní požadavky na kvalitu 

vypouštěných vod, nutnost zvýšení účinnosti 

odstraňování znečištění a v neposlední řadě i nutnost 

modernizace strojního vybavení. Kapacita ČOV byla 

navýšena na 28.550 EO. V roce 2008 byla doplněna 

technologie ČOV o řízené odstraňování fosforu, včetně 

zajištění kontinuálního monitoringu zbytkových 

koncentrací fosforu na odtoku ČOV. V letech 2017 až 

2019 byla v rámci stavby „Intenzifikace ČOV Polička“ 

realizována nezbytná rekonstrukce mechanického 

předčištění a biologického stupně, pro bezpečný provoz 

ČOV naprosto zásadní dostavba druhé dosazovací 

nádrže a nové vystrojení původní dosazovací nádrže. 

Dále bylo doplněno zařízení pro zahuštění 

produkovaného čistírenského kalu, provedeny nové 

rozvody silnoproudu, výměna ASŘ a prvků měření 

a regulace. V říjnu 2021 byla zahájena další akce, jejímž 

předmětem je rekonstrukce dešťové zdrže a zvýšení 

hydraulické kapacity ČOV s cílem v maximální možné 

míře eliminovat vypouštění odlehčených nečištěných 

vod do recipientu, ke kterému dochází v době 

intenzivních či déletrvajících srážek. 

Stěžejním úkolem současnosti je řešení likvidace či 

využití čistírenských kalů. Kal z ČOV Polička 

dlouhodobě splňuje limity pro obsah těžkých kovů 

i specifických organických látek stanovené pro aplikaci 

na zemědělskou půdu, nebude však splňovat 

mikrobiologická kritéria, která vejdou v platnost 

v brzkém výhledu. Očekávaná změna legislativy si 

vynutí změnu způsobu nakládání s čistírenským kalem, 

což bude v případě ČOV Polička znamenat buď 

investici do nové technologie zpracování kalu, nebo 

zajištění odběratele schopného zabezpečit likvidaci kalu 

v souladu se zákonnými požadavky. V obou případech 

však lze očekávat nárůst nákladů na likvidaci tohoto 

odpadu, které představují společně s náklady na el. 

energii nejvýznamnější část provozních nákladů ČOV. 

O tom, jak mohou ovlivňovat producenti odpadních vod 

náklady na provoz kanalizace a ČOV, si řekneme příště.  

 

VODA – všechno má svá pravidla 
 

Zorientovat se v záplavě předpisů a nařízení, se kterými 

se setkáváme nejen při plnění pracovních povinností, 

ale i v běžném životě, je docela náročné. Ovšem 

nerespektováním základních pravidel často 

způsobujeme nepříjemnosti sobě nebo druhým 

a mnohdy nás to stojí i nějaké peníze. A to je i případ 

nedodržování zásad, které se týkají vypouštění 

odpadních vod do kanalizace. Většina z vás vypouští do 

kanalizace pouze splaškové vody, tzn. vody použité 

v domácnosti, tudíž k prohřeškům vůči těmto zásadám 

běžně nedochází, příp. jen výjimečně. Bohužel jsou 

dosud domácnosti, kde toaleta slouží spíš jako zařízení 

pro likvidaci odpadů. Tohle jste jistě mnohokrát slyšeli, 

ale málokdo ví, že existuje dokument, který stanovuje 

podmínky pro vypouštění odpadních vod do veřejné 

kanalizace a specifikuje látky a materiály, které se nesmí 

do kanalizace dostat. Tento dokument se nazývá 

Kanalizační řád. Pro ty, kteří se s ním chtějí seznámit, 

nebo si něco konkrétního vyhledat, je k dispozici na 

www.vhos.cz. Pokud zadáte do položky „Moje obec“ 

název vašeho města, naleznete v odkazu „Dokumenty“ 

úplné znění kanalizačního řádu. Pro ostatní jen příklady 

toho, co do kanalizace nepatří: zbytky jídel, ovoce 

a zeleniny, zdrtky z drtičů odpadu, živočišné a rostlinné 

tuky v nadměrném množství (např. obsah fritovacích 

hrnců), hygienické potřeby (papírové pleny, vlhčené 

ubrousky, vložky, tampony apod.), tuby od zubní pasty, 

obaly od šamponů, mikrotenové sáčky a ostatní plasty, 

hrubé nečistoty a kovové předměty (štěrk, písek, střepy, 

dráty), hadry, textil, rozpouštědla, ředidla, barvy, laky, 

žíraviny, jedovaté, hořlavé a výbušné látky, infekční 

látky a odpady. 

Je v zájmu každého, aby kanalizace i čistírna odpadních 

vod fungovaly co možná nejhospodárněji. Dodržování 

a případné nedodržování kanalizačního řádu totiž přímo 

ovlivňuje náklady na provoz a tím i cenu stočného. 

Velké škody např. napáchá olej litý do odpadu, který 

v potrubí ztuhne a nabalí na sebe další nečistoty, které 

potom vedou k ucpávání kanalizace nebo poškození 

čerpadel a dalším problémům na čistírně odpadních 

vod. Zjednodušeně řečeno to, že různé odpady končí 

v kanalizaci, způsobuje jednak technické problémy 

a současně prodražuje provoz kanalizace a ČOV. To má 

v konečném důsledku dopad na každého z nás 

v platbách za odvádění odpadních vod (stočném).  

Běžné splaškové vody obvykle splňují požadavky 

kanalizačního řádu, avšak v případě odpadních vod 

vypouštěných z různých provozoven, průmyslových 

a zemědělských objektů atd. to může být jinak. 

V kanalizačním řádu je proto stanovena nejvyšší 

přípustná míra znečištění vypouštěných odpadních vod 

a pokud tyto požadavky nejsou splněny, musí producent 

zajistit tzv. předčištění vypouštěných odpadních vod. To 

se týká např. provozoven s produkcí odpadních vod 

s vyšším obsahem rostlinných a živočišných tuků, kde 

musí být před vyústěním vnitřní kanalizace do 

kanalizace veřejné osazen odlučovač tuků. Stejně tak 

musí být různé plochy a objekty s vysokým rizikem 

úniků ropných látek opatřeny odlučovačem ropných 

látek (lehkých kapalin). Co se týká průmyslových 

odpadních vod, ty mohou obsahovat různé chemické 

látky, které mohou způsobovat jednak potíže v čisticím 

procesu na ČOV nebo mohou negativně ovlivnit kvalitu 

čistírenských kalů. Řešení obou problémů pak 

představuje výrazné navýšení provozních nákladů. 



Proto platí zásada, že odstranění takového znečištění se 

musí řešit u zdroje. Jednak proto, že je podstatně 

jednodušší odstranit nežádoucí znečištění v menších 

objemech tam, kde vzniká, než řešit čištění po naředění 

s ostatními vodami v objemech několikanásobně 

větších. Především je to však otázka nákladů na 

odstraňování nestandardního znečištění, které by měl 

hradit sám znečišťovatel, a nemělo by docházet k tomu, 

že je zaplatí prostřednictvím stočného ostatní 

producenti, včetně domácností, které vypouští běžné 

splaškové vody.      

Pravidla pro užívání stokové sítě bychom měli zahrnout 

do běžného života stejným způsobem, jako se nám to 

daří v oblasti nakládání s odpady.  A protože základní 

návyky si člověk snadněji osvojuje v dětství a nejlépe 

zábavnou formou, podílí se VHOS, a.s. od roku 2014 

aktivně na prezentaci vzdělávacího programu 

„DOODPADU“, který je určený pro žáky prvního 

stupně základních škol. Cílem projektu je interaktivní 

formou přiblížit dětem systém čistění odpadní vody 

a upozornit na to, co do odpadu nepatří. Malí školáci se 

také dozví o tom, jak a proč šetřit vodou, co způsobuje 

„obyčejné vylití přepáleného oleje z nedělního smažení 

řízků“ do toalety či dřezu nebo jak je nepředstavitelně 

náročné (a to i finančně) odstranit na čistírně odpadních 

vod např. zbytky léčiv. 

I v příštím dílu tohoto seriálu se budeme věnovat 

pravidlům, a to těm, kterými se řídí tvorba cen vodného 

a stočného. 

  

VODA – cena vodného a stočného 
 

Jedním z cílů našeho seriálu bylo seznámit Vás 

s činnostmi souvisejícími s provozem vodovodu 

a kanalizace a přiblížit vám jednotlivé provozní procesy 

i povinnosti. Tento příspěvek by měl přispět ke 

konkrétnější představě o tom, jakým způsobem náklady 

nezbytné pro zajištění této komplexní služby vstupují 

do kalkulace ceny vodného a stočného. Tvorba ceny má 

totiž zcela jasně vymezená pravidla, která jsou 

uplatňována ze strany 

ministerstev financí, zemědělství 

i životního prostředí. Při tvorbě 

ceny se neřeší, zda je náklad do 

cen daňově uznatelný či ne, ale 

hlavně zda je ekonomicky 

oprávněný či neoprávněný. 

Výčet neuznatelných nákladů 

vydává každý rok ministerstvo 

financí v cenovém věstníku, kde 

ve výměru MF pro daný rok 

stanovuje seznam zboží 

s regulovanými cenami. Do této 

kategorie spadá i pitná voda 

a odpadní voda. Plné znění 

tohoto výměru najdete vždy na 

stránkách ministerstva financí. 

Mezi náklady, které se nesmí 

uplatňovat v ceně vodného 

a stočného, patří např. náklady na sponzorování 

sportovních a kulturních akcí či charitativních 

organizací, penzijní připojištění zaměstnanců, veškeré 

náklady na reprezentaci firmy, penále, pokuty apod.  

Návrh cen pro vodné a stočné předkládá provozovatel 

vlastníkům infrastrukturního majetku. O schválení výše 

vodného tedy rozhoduje Svazek obcí Vodovody 

Poličsko, konkrétně členská schůze svazku obcí 

a schválení ceny pro stočné je v kompetenci 

zastupitelstva města Poličky. Jak již bylo zmíněno výše, 

obě ceny jsou regulované a musí být ve shodě s tzv. 

Cenovým výměrem Ministerstva financí, který přesně 

určuje, co nesmí cena obsahovat, a které náklady jsou 

oprávněné. Dodržování těchto pravidel pak 

ministerstvo financí také kontroluje. Další kontrola 

ceny je zajištěna ze strany ministerstva zemědělství, 

které v zákoně o vodovodech a kanalizacích (274/2001 

Sb.) jasně vymezuje strukturu ceny, tzv. kalkulační 

vzorec. Každý rok je provozovatel povinen zpracovat 

porovnání takto stanoveného kalkulačního vzorce se 

skutečností dosaženou v daném roce a zaslat jej na 

příslušná ministerstva. Každá kalkulační položka, 

pokud je překročena nebo nedočerpána, musí být 

náležitě okomentována a zdůvodněna. V případě využití 

evropských dotací pak vstupuje do tvorby ceny další 

regulátor, a to prostřednictvím ministerstva životního 

prostředí. SFŽP pro kontrolu správnosti ceny používá 

finanční nástroje Evropské unie, tj. Finanční model 

a Vyrovnávací nástroj. To se týká ceny stočného pro 

město Polička. Významnou kalkulační položkou je tzv. 

„nájemné“, což jsou finanční prostředky odváděné 

provozovatelem vlastníkům. Tyto prostředky, které 

v současnosti dosahují výše až 50% z ceny vodného 

a stočného, by měly být investovány zpět do obnovy 

infrastrukturního majetku vodovodu a kanalizace.  

Na základě následujícího grafického znázornění můžete 

získat představu o podílech jednotlivých nákladových 

položek v ceně vodného a o tom, jak se rozdělují mezi 

vlastníka, stát, dodavatele energií a provozovatele. 
 

VHOS, a.s.   

opravy a 
nájemné

43%

údržba
23%

el.energie
12%

stát 
15%

provozovatel
7% 

Podíl jednotlivých nákladových položek v ceně 

vodného SV Poličsko



Informace občanům o odpadovém hospodářství: 
 
V obci je možné odděleně soustřeďovat tyto složky odpadů: 

Papír – modré kontejnery umístěné na stanovištích sběrných nádob v obci  

Sklo – zelené kontejnery (sklo barevné), bílé kontejnery (sklo čiré) 

Plast směsný + nápojové kartony – žluté kontejnery 

Kontejnery na tyto složky jsou umístěné na stanovištích sběrných nádob v obci: parkoviště u OÚ, u čerpací stanice, 

točna u HZ, osada Záskalí, U křížku a na Kamenných Sedlištích, křižovatka k přehradě, oblast Odlesov a křižovatka 

k Novému rybníku. 

Kov – šedé kontejnery umístěné na stanovištích parkoviště u OÚ, točna u HZ a křižovatka k Novému rybníku. 

Rostlinný potravinářský olej- černě označené popelnice na stanovištích parkoviště u OÚ a točna u HZ. 

Použitý textil, obuv a hračky – bílý označený kontejner firmy TextilEco na stanovišti u OÚ. 

Objemný a nebezpečný odpad se soustřeďuje 2x ročně při mobilním svozu, termíny a místo svozu jsou umístěny na 

internetových stránkách obce v sekci obecní úřad. 

Nevytříděný směsný komunální odpad odkládají občané a vlastníci objektů sloužící pro rodinnou rekreaci do vlastních 

nádob – popelnic, plastových č kovových, které jsou čipovány svozovou firmou ve spolupráci s obcí, pořízení nové 

nádoby je nutno nahlásit na OÚ. 

V rámci minimalizace vzniku odpadů doporučujeme občanům již při nákupu zboží využívat opakovaně použitelné 

obaly, nejlépe látkové. 

Z důvodu možného zpětného využití vytříděného recyklovatelného odpadu je nutné třídit správně. Nevhazujte proto 

do plastu obaly se zbytky jídla a jiným obsahem. Věnujte pozornost informacím uvedených na jednotlivých sběrných 

nádobách. Správným tříděním odpadů a tím snižováním množství směsného komunálního odpadu nejen šetříme 

přírodu, ale zabráníme navýšení nákladů obce na svoz a likvidaci směsného komunálního odpadu. Obec pak nebude 

muset navyšovat poplatky za obecní systém odpadového hospodářství. 

V níže uvedené tabulce je uvedeno množství vytříděných odpadů v rámci odpadového systému obce svezeného či 

převzatého, firmami ve smluvním vztahu s obcí (Technické služby Hlinsko s.r.o., Recycling-kovové odpady a.s. 

provozovny Polička a Proseč, TextilEco a.s., ČERNOHLÁVEK GROUP s.r.o.), a přehled nákladů obce na odpadové 

hospodářství za rok 2021. 

Množství vytříděných odpadů v obci fyzickými 
nepodnikajícími osobami v tunách: Náklady systému odpadového hospodářství  

Plasty  9,102 Náklady svoz 68 754,00 

Papír, lepenka 6,633 Náklady svoz 16 799,00 

Sklo 11,621  Náklady svoz 18 362,00 

Kov 4,1946  Náklady svoz 3 726,00 

Jedlý o olej a tuk  0,1932  Náklady svoz 1 210,00 

Textil, oděvy 1,463   0 

Směsný komunální odpad 99,317 
Náklady svoz-směsný, objemný, 
nebezpečný odpad 303 328,00 

Objemný odpad 6,37 Kontejnery na papír 24 321,00 

Pneumatiky 0,605 Kontejnery plast 43 560,00 

Dřevo 0,02 Odpadkové koše v obci 7 951,00 

Jiný biologicky nerozložitelný odpad 0,414 Náklady obce na kompostéry 33 694,00 

Nebezpečný:   Ostatní, materiál, administrace 2 661,00 

Kyseliny, zásady, pesticidy 0,024   524 366,00 

Olej a tuk  0,093     

Detergenty osahující nebezpečné látky 0,10   
Mimo výše uvedené odevzdali občané na vlastní náklady 0,104 t směsného komunálního odpadu a 2,029 t objemného 

odpadu a do výkupen odevzdali 10,175 t kovů a 0,244 t papíru a lepenky.  



SVOZ ODPADU 

Svoz nebezpečného a velkoobjemového odpadu se uskuteční ve středu 5 května od 16:00 do 

18:00 hod. na točně autobusu před hasičskou zbrojnicí. Upozorňujeme na nutnost předání odpadu 

osobně pracovníkům svozové firmy. 



Umíš udělat kotrmelec, předběhnout kamaráda nebo chceš dát někdy gól?

Přesně před třemi roky vyšel v obecních novinách ve 

vesnicích, kde TJ Horní Újezd působí, článek „Má 

smysl, aby Vaše dítě sportovalo?“ Za ty tři uplynulé 

roky se v našich životech řada věcí změnila. Předně 

jsme prošli dvěma roky „covidu“, obdobím, kdy se bez 

nadsázky několikrát zastavil svět. Druhá zásadní věc je 

právě probíhající válka na Ukrajině. Obě období 

zanechala a zanechávají spoustu stop v existenci 

každého z nás. I přesto nebo právě proto se snažím tímto 

článkem oslovit rodiče, aby vedli svoje děti ke sportu. 

Sportu se věnuji a provozuji ho téměř celý svůj život 

a velkou část tohoto života se snažím udržet 

mládežnický fotbal na Horním Újezdě. Jako Deseňák 

vím, že na Desné výborně s mládeží pracují hasiči, 

v Poříčí dělají úspěšně karnevaly, dětské dny a jiné 

sportovní akce. O Budislavi toho příliš nevím. Na 

Horňáku se snažíme sportovat a hrát fotbal. Nemáme 

školu, nemáme tělocvičnu, máme krásný sportovní areál 

s výborným vybavením a snad máme i řadu trenérů, 

které baví práce s dětmi. 

Mládežnické kategorie 

bych u nás rozdělil do tří 

skupin. 

První jsou mladší a starší 

žáci. Děti 11-14 let hrají 

okresní přebor Svitavska 

v obou kategoriích 

společně s Morašicemi. 

Poslední tři roky patříme 

k těm nejlepším v okrese, 

i když se mi zdá, že nám 

dětí ubývá. Proč tomu tak 

je – asi je mnoho méně 

náročnějších činností než 

fotbal – mobily, televize, 

počítače. Ono ať se nám to 

líbí nebo ne, při fotbale se 

člověk uhoní, zadýchá se, 

bolí ho nohy, někdy i celé 

tělo, za chvíli je také 

zpocený. To se u mobilu 

nebo počítače stane 

málokdy. Ale na druhou 

stranu, není mnoho 

fotbalistů, kteří jsou obézní, kteří neudělají kotrmelec, 

kteří zkrátka neumí ovládat své tělo. A snad i po 

zdravotní stránce jsou na tom fotbalisté lépe. I proto 

bych chtěl apelovat na rodiče, aby své děti ve sportu 

podporovali a snažili se je u něho udržet. 

Druhá skupina jsou mladší a starší přípravky – i tyto 

dvě mužstva hrají okresní přebor společně 

s Morašicemi. Tady hrají 7-10 letí kluci a holky a vedou 

si velmi dobře. Během půlroční sezóny odehrají 

přibližně 7-8 turnajů, které trvají 2-3 hodiny, pár 

přátelských zápasů. Trénují 2x týdně asi 1,5 hodiny.  

Ve třetí skupině jsou děti, které s fotbalem začínají. 

Turnaje ani zápasy zatím nehrají buď pro svůj věk, nebo 

prostě jen proto, že se rádi pohybují a fotbal pro ně 

zatím není to hlavní. Do této skupiny patří děti ve věku 

4-8 let, v loňském podzimu jsme měli kluka, kterému 

byly v říjnu 4 roky, pro naše možnosti je to asi zatím 

hraniční věk. Udržet u takto malého dítěte pozornost 

po celý trénink je už hodně náročné.  

Pokud jste rodič nebo dědeček, babička malého dítěte 

a přemýšlíte, že byste chtěli vaše dítě zapojit do sportu, 

pokusím se Vám trochu představit naše fungování. 

Předně – peníze nehrají u nás hlavní roli. Pokud si my 

nebo vy nejste alespoň trochu jisti tím, že vaše dítě sport 

baví, žádné peníze nechceme. Jinak je členský 

příspěvek v TJ Horní Újezd 300 Kč za rok. Obuv 

a oblečení – obyčejné kopačky nebo tenisky, tepláky, 

mikina. A pravidelně na trénink láhev s pitím. A jak je 

nejlépe začít? Hlavní je udělat si na Vaše dítě dostatek 

času. Je dobré se přijít na trénink s dítětem podívat, 

zjistit co ostatní děti dělají, jestli je to baví, jestli by to 

vaše dítě chtělo zkusit, jestli by ho to bavilo. 

Co to vašemu dítěti přinese? Tak předně – naučí se žít 

v kolektivu, rychleji se naučí komunikovat jak s dětmi, 

tak i s dospělými. Snažíme se je naučit lásku k pohybu 

a snažíme se je naučit sportovat a žít fair play a to 

v dnešní době není snad tak málo. A co vám 

nezaručíme? To, že z Vašeho dítěte bude Maradona, 

Ronaldo nebo Souček. Ale kdo ví? 

Pokud máte zájem a chcete to zkusit – jakmile počasí 

dovolí pondělí a čtvrtek 16:30-18:00 hřiště Horní Újezd. 

Netrénujeme jen za velmi nepříznivého počasí. 

Více informací o TJ Horní Újezd na internetových 

stránkách www.tjhorniujezd.cz nebo na telefonu 

724 362 408. 

 

Zdeněk BENEŠ st. 
TJ Horní Újezd  



Novinky z knihovny 

Návštěva dětí z naší základní a mateřské školy 

 

Tak, jako při každé návštěvě dětí v knihovně, jsme si 

četli a hráli. Tentokrát s pohádkami od Boženy 

Němcové a s příběhy z knihy Léčivé pohádky pro 

dětskou duši od Romany Suché. Připomněli jsme si 

svátek světla, četli pohádku o plamínku.  

Také jsme tvořili z keramické hlíny velikonoční vajíčka, 

které si děti po výpalu ještě dozdobí glazurou. 

V březnu si připomeneme kulaté výročí narození 

spisovatele a malíře Jiřího Trnky s knihou Zahrada 

a nesmíme zapomenout na oslavu prvního jarního dne. 

Ozdobení líta (zdobená ratolest), aby se nám to jaro už 

opravdu probudilo. 

Tvoření v knihovně 

 

Na svátek světla 2. února 2022 - na Hromnice, jsme se 

sešli v knihovně a tvořili svícny z keramické hlíny pro 

hromničky. Děti si zkusily výrobu svíček - hromniček 

a po té je probudily k životu zapálením od ohně. Svícny 

budeme ještě zdobit glazurou. Další tvoření z hlíny bude 

28. března, kde si vyrobíme velikonoční vajíčka 

a mističky z kuliček.  

 

Andersenova noc 

 

Proběhne 25. března od 16:00 v naší obecní knihovně. 

A co nás čeká?  

Tvoření velikonočních vajíček z keramiky, abychom 

mohli ozdobit vrbu před knihovnou. Luštění 

pohádkového kvízu, aby děti našly správnou cestu za 

pokladem, který jim ukryly toulavé, rozverné, blikající 

bludičky. Rozděláme oheň pod Hradiskem a oslavíme 

první jarní dny. 

K večeři podáváme langoše nebo tousty a k domovu se 

vydáme druhý den, kolem půl deváté ráno. 

 

Alena BARTOŠOVÁ   



CYKLO MAŠTALE 2022 

Již nyní aktivně pracujeme na přípravách závodu Cyklo Maštale, který 

se uskuteční v sobotu 18. června 2022.  

Po dvouleté odmlce se tak prosečské náměstí opět stane centrem tohoto 

tradičního bikerského závodu. Těšit se můžete na napínavé závodní dění, bohatý 

doprovodný program, a hlavně společné setkání místních i přespolních. 

Sportovní část programu bude v odpoledních hodinách vystřídána hudebním 

programem a celou akci zakončí tradiční večerní zábava. 

Závodit se bude na tratích 300 m, 1 km, 5 km, 10 km, 25 km, 50 km a 20 km pro rodinné týmy. Bohužel se v letošním 

roce musíme obejít bez naší nejdelší 100km trati.  Oproti minulým letům máme omezené finanční prostředky 

i personální kapacity. Aby bylo možné zachovat závod jako takový, a navíc ve kvalitách, na které jsou naši závodníci 

zvyklí, byli jsme nuceni přikročit k tomuto kompromisnímu řešení. Není vyloučeno, že se 100km trať v budoucnu opět 

vrátí. 

Přihlašování do závodu již bylo spuštěno. Veškeré informace a aktuality naleznete na našich webových stránkách - 

www.cyklomastale.cz, facebooku akce nebo vám je rádi zodpoví pracovníci TIC Maštale.  

O průběhu příprav i přesném harmonogramu akce Vás budeme průběžně informovat. 

             Za pořadatelský tým závodu Lucie OHEROVÁ       

  

http://www.cyklomastale.cz/


  

 

Sdružení obcí mikroregionu Litomyšlsko-Desinka 

Vás srdečně zve na tradiční 

ODPOLEDNE S DECHOVKOU 
 

V neděli 12. června 2022 od 14.00 hodin v letním areálu v Lubné.  

V případě nepřízně počasí se akce bude konat na Skalce v Lubné. 

K poslechu a tanci zahraje  

malá kapela Jana Pohorského se zpěvákem Radkem Klusoněm. 

 

Těšíme se na Vás! 

Občerstvení zajištěno.  

 



 

Obec Budislav pořádá zájezd do Prahy 

do divadla Broadway na muzikál 

Láska nebeská. Představení bude 

v sobotu 22.10. 2022 od 18:00 hod. 

Čas odjezdu bude upřesněn. Cena za 

vstupenky včetně dopravy autobusem 

je 650 Kč. Případní zájemci se mohou 

hlásit na obecním úřadě. 

 

DĚTSKÝ KARNEVAL 
KDY: neděle 22. května 2022 od 14. hod. 

KDE: Krčma v Budislavi 
 

-program 

-bohatá tombola pro děti 

-občerstvení zajištěno 

Těšíme se na Vás! 

Vážení občané, 
 

pardubický kraj Vás informuje o novince 

v oblasti zdravotnictví, kterou je 

interaktivní mapa. Ta obyvatelům pomůže 

vyhledat nejbližšího lékaře z oboru 

praktický lékař, praktický lékař pro děti 

a dorost, stomatologie, gynekologie, ale 

také možnost pohotovosti, ostatních 

ambulantních zařízení a ostatních 

zdravotnických zařízení.  

 

Mapa nabídne vyhledávání nejbližšího lékaře v oblasti 

primární, ale také akutní či pohotovostní služby na 

základě lokalizace. Součástí informace je rovněž 

adresa, webové stránky a telefon do ordinace. 

Interaktivní mapu naleznete na webových stránkách 

kraje v sekci zdravotnictví: 

https://mapy.pardubickykraj.cz/app/map/uzis/ 

PDF verze ZPRAVODAJE: https://www.obecbudislav.cz/aktualně/zpravodaje/, nebo FB Budislav ŽIJE 

Příspěvky do příštího čísla zpravodaje zasílejte do 15. ČERVNA 2022 na adresu milan@svec.cz 

BUDISLAVSKÝ ZPRAVODAJ - periodický tisk územního samosprávného celku. Vydává Obecní úřad Budislav, IČO: 276 511, 

T: 461 638 115, e-mail: info@obecbudislav.cz. Místo vydání – obec Budislav. Evidováno Ministerstvem kultury České republiky 

pod číslem MK ČR E 14980. Vychází 1x za tři měsíce, náklad 250 výtisků, bezplatně. Uzávěrka příštího čísla je 15. června 2022. 

https://www.obecbudislav.cz/aktualně/zpravodaje/
mailto:milan@svec.cz
mailto:info@obecbudislav.cz

